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Výsledky průzkumu odhalily, co nás těší i trápí. 
Ohlédneme se za velikonočními oslavami 
a sportovními úspěchy. Nechybí pozvánky  
na plavbu po Berounce a májové slavnosti!. 

Připomeneme si květnové události roku 
1945 i nové projekty v obci, zájezd na 
Hlubokou, soutěže hasičů i nové hřiště  
na petanque. Těšíme se na setkání s vámi! 

Hlásná Třebaň v pohybu Společně v Třebani 
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OBSAH SLOVO STAROSTY

Milí sousedé, 

vítám vás u jarního květnového čísla našeho Zpra-
vodaje!

Po dlouhé zimě je skvělé vidět naši obec opět plnou 
života, barev a společenských setkání. Velké poděkování 
patří všem organizátorům a dobrovolníkům, kteří se 
s nadšením pustili do přípravy prvních jarních venkov-
ních akcí. Vaše energie a úsilí přinesly radost nám všem 
a už nyní se těším na další společná setkání, která nás 
v průběhu jara a léta ještě čekají. Kultura v naší obci je 
opravdu bohatá a pestrá, což je bezpochyby naší velkou 
chloubou.

Jaro přineslo nejen kulturní zážitky, ale také zahá-
jení důležitých stavebních prací. Rekonstrukce ulice 
Na Paloučku pokračuje podle plánu, za což patří podě-
kování jak stavební firmě, tak i vám všem za trpělivost. 
Věřím, že už v příštím čísle budeme společně hodnotit, 
jak se po nově opravené ulici jezdí!

V rámci této rekonstrukce jsme se zároveň rozhodli 
upravit i část cesty vedoucí k obecní mateřské škole, 
aby byla bezpečnější a příjemnější pro naše nejmenší 
obyvatele a jejich rodiče.

Osobně mám pro tento rok ještě jeden skromný cíl 
– spustit stavbu parkování K+R (Kiss and Ride) v blíz-
kosti lávky a celý prostor esteticky a funkčně upravit 
a vybudovat novou autobusovou zastávku jako náhradu 
za provizorní stanoviště u kapličky.

Věřím, že se nám tyto plány podaří uskutečnit a že 
se naše obec bude i nadále rozvíjet a stávat se místem, 
kde se nám všem žije stále lépe a krásněji.

Děkuji vám všem za podporu, aktivní přístup a těším 
se na další setkávání v naší krásné Hlásné Třebani.

Tomáš Snopek
starosta obce
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JAK SE NÁM ŽIJE V HLÁSNÉ TŘEBANI A NA ROVINÁCH? 
VÝSLEDKY PRŮZKUMU ODHALILY, CO NÁS TĚŠÍ I TRÁPÍ
T E X T:  J I Ř Í  K R ÁT K Ý,  M Í S T O S TA RO S TA 

DOBRÁ ZPRÁVA:  
JSME SPOKOJENĚJŠÍ NEŽ DŘÍVE

Celková atmosféra v naší obci je pozitivní. Většina 
oblastí hodnocených v dotazníku dostala od vás zelenou 
– tedy označení „velmi spokojeni“ nebo „spíše spokoje-
ni“. Největší radost nám dělá pocit bezpečí (92 % spo-
kojeno), čistota a pořádek veřejných prostranství (90 % 
spokojeno) a jejich vzhled (89 % spokojeno). Velmi dobře 
jste ohodnotili také veřejnou zeleň (86 %) a překvapivě 
kvalitní ovzduší (85 %).

Speciální ocenění získala komunikace obce s občany 
a chataři, kde téměř polovina z vás uvedla, že je „velmi 
spokojena“ – nejlepší výsledek vůbec. Dobré vztahy mezi 
sousedy pak potvrzuje spokojenost 79 % obyvatel.

Samozřejmě ne všechno je perfektní. Vlakové spoje 
na trase Praha–Beroun jsou pro 35 % respondentů stále 
problémem. Mnohem palčivější je ale doprava uvnitř 
obce – skoro polovina z vás (48 %) kritizuje množství 
a rychlost projíždějících aut.

Nespokojenost (25 %) se objevila také u obecního 
systému nakládání s odpady. Přesto stojí za zmínku, 
že celých 70 % lidí hodnotí odpadový systém pozitivně, 
a to především díky svozu tříděného odpadu přímo 
od domu.

Letos jsme se vás již podruhé ptali, jak se vám v naší obci žije. Na dotazník zareagovalo 
úžasných 318 obyvatel Hlásné Třebaně a Rovin, což je zhruba o pětinu více než při 
předchozím průzkumu v roce 2019. Vaše názory pro nás představují důležitý základ pro 
aktualizaci strategického plánu obce na příští roky. Co jsme tedy zjistili?

Jak hodnotíte spokojenost s oblastmi života v naší obci? Výsledky 2025 
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VÝRAZNÉ ZLEPŠENÍ OD ROKU 2019

Pokud srovnáme současné výsledky průzkumu s těmi 
před šesti lety, vidíme značné posuny k lepšímu v mnoha 
oblastech života v obci. Nejvýraznějším úspěchem je 
zlepšení vzhledu veřejných prostranství – v roce 2019 vy-
jadřovalo nespokojenost téměř 30 % obyvatel, zatímco 
dnes už jen asi desetina. To je patrné nejen z čísel, ale 
i z vašich komentářů.

Bezpečnost je dalším výrazným příkladem pozitivní 
změny. Před šesti lety panovaly obavy zejména z ne-
dostatečného osvětlení některých ulic. Díky cíleným 
opatřením, jako je instalace nového veřejného osvětlení, 
se dnes již 92 % lidí cítí bezpečně. Velké uznání získala 
i zlepšená komunikace ze strany obecního úřadu. Nejvý-
razněji hodnotíte zavedení digitálních komunikačních 
kanálů, jako je podcast „Kafe se starostou“, informační 
SMS a e-maily. 

Také hodnocení množství veřejné zeleně prošlo po-
zitivní proměnou. Díky novým výsadbám květinových 
záhonů je dnes v obci více zelených ploch. Přesto se stále 
objevují náměty na další rozšiřování zeleně – například 
výsadbu třešňové aleje, lepší péči o centrum Rovin či 
doplnění zeleně v okolí řeky Berounky.

Oblasti, ve kterých došlo jen k mírnému pokroku, 
jsou sportovní a kulturní život v obci. Přestože nabídka 
akcí narostla a kvalita akcí se zvýšila, stále vidíte prostor 
pro další zlepšení, například rozšíření kulturních akcí 
na Rovinách či vytvoření nových možností sportovního 
vyžití.

Mírně horší výsledky zaznamenaly vlakové spoje 
a systém nakládání s odpady, kde panuje kritika pře-
devším kvůli vyšším cenám. Problém cen odpadů za-
stupitelstvo vnímá a je to pro nás dlouhodobá priorita.

KAM PŮJDOU PENÍZE OBCE?  
KANALIZACE JAKO PRIORITA  
ČÍSLO JEDNA

Ptali jsme se, kam by měly směřovat investice obce 
v následujících pěti letech a také jaké úkoly by mělo 
řešit zastupitelstvo.

Na prvním místě – s naprosto jasnou převahou – se 
objevila kanalizace a vodovodní síť, především na Rovi-
nách. V této části obce kanalizace stále chybí, a až 80 % 
tamních obyvatel považuje její vybudování za naprosto 
klíčovou prioritu.

Další velkou prioritou, která vyplynula z dotazníku, 
je rekonstrukce místních komunikací, chodníků a lávky 
přes řeku. Na Rovinách je situace komplikovanější právě 
kvůli absenci kanalizace – bez ní totiž není možné za-
hájit opravy místních komunikací, což občané vnímají 
jako zásadní překážku. 

Kromě základní infrastruktury jste zmiňovali i ob-
last občanské vybavenosti. Zde se ukázalo, že obyva-
telům obou částí obce chybí především vlastní první 
stupeň základní školy, který by omezil dojíždění malých 
dětí a umožnil rozvoj místní komunity. 

Porovnání výsledků hodnocení spokojenosti v letech 2019 a 2025 

INFORMACE Z ÚŘADU
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Mnozí z vás by také přivítali vybudování nového 
víceúčelového hřiště pro sportovní vyžití všech generací, 
ale zejména pro starší děti. 

V úkolech pro zastupitelstvo zmiňujete také potřebu 
vytvořit lepší podmínky pro spolkovou činnost formou 
výstavby nového multifunkčního obecního domu, který 
by nabízel prostory pro schůzky spolků, kulturní akce 
či setkávání občanů.

V otázce na priority zastupitelstva jsme zaznamenali 
také zmínky o potřebě dostupného bydlení pro mladé 
rodiny a seniory. Konkrétně jste uvedli, že by obec měla 
hledat možnosti výstavby bytů, které by mladým umož-
nily v obci zůstat a založit zde rodinu. 

Za druhé byla zmíněna potřeba výstavby domova pro 
seniory, který by umožnil starším obyvatelům zůstat 
v obci i v případě, že už nebudou schopni zcela samo-
statného bydlení.

JAKÉ INFORMACE PREFERUJETE?  
NEJRADĚJI SMS A E-MAIL

Průzkum nám poskytl také velmi cennou zpětnou 
vazbu k informačním kanálům obce. Ukazuje se, že 
výrazně narostlo využívání moderních komunikačních 
prostředků, především SMS zpráv a e-mailů, které pra-
videlně využívá více než polovina respondentů.

Zároveň je ale stále velmi oblíbený i tradiční tištěný 
i elektronický měsíčník Zpravodaj. Tento zdroj informa-
cí využívá přibližně 40 % obyvatel, překvapilo nás, že ho 
čte i mladší generace.

Další velmi oblíbenou formou jsou sociální sítě –  
Facebook a Instagram obce pravidelně sleduje  
celkově téměř 40 % občanů, u lidí do 34 let je to dokonce 
přes 70 %. 

Náš podcast „Kafe se starostou“ pravidelně využívá 
asi 20 % obyvatel.

Nezastupitelným zdrojem informací jsou nástěnky, 
zejména pro starší generaci.

V porovnání s rokem 2019 stoupl zájem lidí o všechny 
uvedené kanály. 

Priority využití obecních financí – výsledky na Rovinách a v Hlásné Třebani

Jaké zdroje informací o dění v obci preferujete?  
Výsledky podle věkových skupin

INFORMACE Z ÚŘADU
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SKVĚLÁ ZPRÁVA NA ZÁVĚR:  
CHCETE POMÁHAT!

Nejlepší zprávu jsme si nechali na úplný závěr. 
Dotazník ukázal, že mezi vámi existuje velká ochota 
aktivně se zapojit do života obce. 

Celkem 107 respondentů – tedy třetina všech, kteří 
dotazník vyplnili – uvedlo, že jsou ochotni pomáhat 
a podílet se na rozvoji obce. 

Rádi bychom vám na závěr poděkovali nejen za váš 
čas při vyplňování dotazníku, ale i za ochotu dále spo-
lupracovat. Vaše názory nás posouvají vpřed. Děkujeme!

Jaké zdroje informací o dění v obci preferujete?  
Výsledky podle věkových skupin

Prostor ve Zpravodaji nám neumožňuje představit 
všechny detaily výsledků dotazníku. V dubnovém pod-
castu Kafe se starostou proto představujeme detailní 
výsledky dotazníku, včetně rozboru vašich komentářů. 
Sledujte na YouTube či Spotify:

INFORMACE Z ÚŘADU

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA V DUBNU
T E X T:  J I Ř Í  K R ÁT K Ý,  M Í S T O S TA RO S TA ,  T O M Á Š S N O P E K ,  S TA RO S TA

V RÁMCI REKONSTRUKCE ULICE  
NA PALOUČKU OPRAVÍME CESTU  
KE ŠKOLCE

Finišujeme rekonstrukci povrchu ulice Na Paloučku, 
v průběhu měsíce května bude tato ulice opět plně prů-
jezdná. V květnu proběhne v rámci stavby ještě rekon-
strukce povrchu části ulice Luční – úseku od křižovatky 
s ulicí Na Paloučku až k MŠ Hlásná Třebaň. Tato frek-
ventovaná komunikace slouží nejen pro obsluhu školky.

PŘÍPRAVA ÚZEMNÍHO PLÁNU MÍŘÍ  
DO DALŠÍ FÁZE

Rychlost přípravy nového územního plánu zdaleka 
nedosahuje našich očekávání. Změna klíčového zákona, 
který územní plánování upravuje, si uprostřed projedná-
vání návrhu vynutila mnohem více času pro zpracování 
stanovisek ke všem připomínkám, které jsme obdrže-
li. Proto jsme rádi, že v průběhu května budeme moci 
zveřejnit vypořádání připomínek, které byly podávány 
v minulém roce. O zveřejnění a dalším postupu vám dáme 
bezprostředně vědět na obecním webu, prostřednictvím 
e-mailů a sociálních sítí.

Dokončujeme rekonstrukci ulice Na Paloučku, do které zahrneme i část ulice Luční 
k obecní školce. V průběhu května zveřejníme k připomínkám další verzi nového  
územního plánu. V rámci studie sídelní zeleně se těšte na botanické procházky  
v červnu. Děkujeme za zapojení do akce Ukliďme Česko. 

Ulice Luční od křižovatky s ulicí Na Paloučku 
ke školce dostane nový povrch 
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Do úklidu se na Rovinách zapojilo přes dvacet dobrovolníků 
ke školce dostane nový povrch 

KVĚTNOVÁ SETKÁNÍ
T E X T:  J A N A Š VÁC H O VÁ ,  S O C I Á L N Í V Ý B O R 

SETKÁNÍ V ZAHRADĚ
V neděli 11. května 2025 ve 14.00 hod. se koná pro 

místní seniory a zahrádkáře setkání na zahradě Tulipa-
nia, na adrese Pod Svahem 172, Hlásná Třebaň. Kromě 
představení dnešních trendů na zahradách se dozvíme 
něco o cibulovinách a pivoňkách a nebude chybět malé 
občerstvení.

UPEČEME TO SPOLU
V pátek 16. května 2025 ve 14.00 hod. zveme srdečně 

všechny seniorky, které rády pečou, do naší profesio-
nální kuchyně na adrese Mořinská 137, Hlásná Tře-
baň. Společně napečeme sladké výrobky na sobotní 
Staročeské máje. 

Výtěžek z prodeje pak poputuje na aktivity pro 
místní seniory. Kapacita kuchyně je omezená, pro-
to je nutné se předem přihlásit. Budeme rádi, když 
přinesete i svůj oblíbený recept, který bychom mohli 
při májích prezentovat v podobě dokonalého koláče, 
buchty nebo jiného pečiva. V naší kuchyni vás sezná-
míme s moderními stroji a zařízeními a věříme, že se 
budete i dobře bavit. 

PŘIHLAŠTE SE
Jana Šváchová 725 427 042
Zajistíme I dopravu

DĚKUJEME ZA ZAPOJENÍ DO AKCE 
UKLIĎME ČESKO

Letos se do akce Ukliďme Česko zapojila naše obec 
dvěma skupinami – zhruba dvacítka dobrovolníků uklí-
zela na Rovinách a podobný počet i v Hlásné Třebani. Na 
Rovinách se podařilo pročistit rokli, v Hlásné Třebani 
jsme vyklízeli i „poklady“ jako pneumatiky od traktoru. 

NA ČERVEN PLÁNUJEME BOTANICKÉ 
VYCHÁZKY

V rámci zpracování studie sídelní zeleně plánujeme 
sérii botanických vycházek s odborníkem Janem Alber-
tem Šturmou. První procházku chystáme na polovinu 
června, následující pak na přelom července a srpna. 

V létě bude probíhat v obci terénní průzkum, na pod-
zim nás pak čeká prezentace výsledků studie u kulatých 
stolů. Sledujte obecní sociální sítě a web, kde se dozvíte 
termíny a místa vycházek.
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DĚTSKÝ DEN NA ROVINÁCH
Český červený kříž srdečně zve na tradiční dětský 

den v duchu indiánů a kovbojů, který proběhne v neděli  
15. června 2025 od 10.00 hod. na návsi. Dobrodružná 
cesta za pokladem náčelníka Ohnivého orla, na jejímž 
konci čeká odměna, zavede děti do světa Divokého zápa-
du – stanou se na chvíli indiány, kovboji nebo zlatokopy. 
Přijďte si užít den plný zábavy, dobrodružství a odvahy. 
Těšíme se na všechny malé dobrodruhy. Kostýmy indiánů 
a kovbojů vítány! 

VÝMĚNA SAZENIC ANEB  
ROSTLINNÝ SWAP

Salto z.s. a přátelé vás zvou v neděli 11. května od 
16.00 hod. na zahradě vedle společenského domu v Zad-
ní Třebani. Přebytky sazenic zeleniny, ovoce, bylinek 
a květin si vzájemně vyměníme, anebo kdo nemá nic do 
výměny, sazenice získá za malý příspěvek do sbírky na 
květinovou výzdobu třebaňského nádraží. Občerstvení 
přiveze Kafekára.

TURISTICKÉ ZNAČENÍ 
Takzvaní značkaři od dubna začali s pravidelnou 
obnovou třetiny turistických tras. Ročně takto během 
druhého čtvrtletí renovují přes patnáct tisíc kilometrů 
stezek. Až dva tisíce dobrovolníků značkařů opravuje 
ve volném čase. Klub českých turistů (KČT) eviduje 
v Česku kolem 45 tisíc kilometrů turistických tras. 
V práci jim pomáhá web turistickeznaceni.cz, kam 
turisté hlásí chyby. Pomocí této funkce je KČT může 
rychle reagovat na případné nedostatky. 

BĚŽECKÁ SÉRIE BEROUNKA – ZADNÍ 
TŘEBAŇ (6. BĚH)

2. června 2025 // registrace od 17.00 hod. // start 
v 18.00 hod. Hostinec u Mašinky, K Nádraží 35//  
trasa: 9,6 km; 210 m převýšení// startovné od 240–390 Kč.  
Registrace možná online či na místě // možnost  
občerstvení, úschova věcí// čelovku s sebou.
bezeckaserieberounka.cz.

DĚJE SE KOLEM NÁS 
T E X T:  K L Á R A KO VA Ř Í KO VÁ ,  M I L O S L AVA S N O P E K 
F O T O :  A RC H I V O B C E ,  S DRU Ž E N Í A  O RG A N I Z AC Í
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ŽIVOT V OBCI A OKOLÍ

BRITSKÁ RALLY KOKOŘÍN
Bowling Olympia Květoslava Mašity 409, Všenory, 

252 31, v neděli 25. května. 
Celodenní orientační rally spojená se srazem vozů 

britské výroby. Posádky během své cesty po České repub-
lice navštěvují historická místa, kde plní nevšední úkoly.

KRUHOVÉ TRÉNINKY U SOUSEDŮ 

V Zadní Třebani se každou neděli od 19.00 hod. ko-
nají otevřené kruhové tréninky v kulturním domě pod 
vedením certifikovaného fitness trenéra. Zve všechny 
zájemce, kteří chtějí aktivně trávit volný čas a zlepšit svou 
fyzickou kondici. Cena za lekci je 200,- Kč.

Lekce probíhají v pondělí pro ženy od 19.00 hod. a ve 
středu od 17.00 hod. pro muže a od 18.00 hod. pro ženy 
také v Litni ve sportovní hale. Ideálně se nahlašte předem 
+420 775 907 063, josefpokorny.fit@seznam.cz.

CESTUJTE DO PRÁCE NA KOLE, PĚŠKY 
ČI POKLUSEM 

K tomu motivuje spolek AutoMat již od roku 2011 oby-
vatele (nejen) měst, aby se po nich dopravovali udržitelně, 
a zviditelňovali tak potřebu bezpečné infrastruktury 
pro chůzi a cyklistiku. Cílem výzev je vyzkoušet si, že 
bezmotorové cestování do práce a z práce je nejen šetrné 
k životnímu prostředí, ale také příjemné a prospěšné jak 
pro jejich fyzickou, tak pro psychickou kondici. 

V květnu 2025 odstartuje 15. ročník výzvy. Zkuste 
to taky měsíc na vlastní pohon! Registrujte se a získejte 
účastnický balíček s tričkem či ponožkami i možnost 
účastnit se doprovodných akcí a vyhrát super ceny. do-
pracenakole.cz

DO DOBŘICHOVIC ZA KULTUROU
V rámci Dobřichovického kulturního léta můžete na 

nádvoří křižovnického zámku nebo v bistru U Věže na-
vštívit divadelní představení, filmy a ojedinělé koncerty. 
Od 10. června do poloviny července. www.divadlodds.cz 

 

POZOR NA PRŮJEZD SRBSKEM 

Do soboty 31. 5.
uzavírka ulice V Chaloupkách + křižovatka k lávce

Neděle 20. 4. – pondělí 5. 5. 
uzavřen železniční přejezd pro vozidla 

Čtvrtek. 5. 5. – pondělí 5. 5.
uzavřen železniční přejezd

Pátek 6. 5. – sobota 31. 5.
uzavřena Srbecká lávka pro auta (pro pěší průchozí)

Neděle 22. 6. – pátek 11. 7.
uzavřen železniční přejezd

Červen – říjen
uzavřena Svatojánská ulice

Noční výluky zajistí minibusy Srbsko (u ČOV) – Karl-
štejn (nádraží). Z karlštejnského nádraží pojede autobus 
do Berouna objížďkou. Třetí etapa stavby v ulici Za Vodou 
je vzhledem ke koordinaci s optimalizací trati napláno-
vána až na rok 2026.
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REKONSTRUKCE SRBSKO – BEROUN SE 
DOKONČÍ DŘÍVE

Železniční trať mezi Karlštejnem a Berounem pro-
chází rozsáhlou modernizací, která postupuje nečekaně 
rychlým tempem. První části zrekonstruovaného úseku 
budou zprovozněny již v letošním roce, tedy s předstihem 
osmi měsíců oproti plánovanému harmonogramu. 

SPORTOVNÍ DEN V SOKOLE
Tradiční sportovně edukační akce, kterou organi-

zují cvičitelky TJ Sokol HT Lucie Musialová a Miloslava 
Snopek se opět vydařila! Od 8.00 do 14.00 hodin se ne-
jenom místní ženy a sousedky pokusily posunout své 
hranice sportu dál. Energie, která byla cítit, byla nepo-
psatelná. Všem cvičitelům, přednášejícím a sponzorům 
velké DÍKY! Za podpory Obce Hlásná Třebaň, TJ Sokol 
Hlásná Třebaň a dalších místních organizací se akce 
vydařila. Další akce je plánovaná na listopad 2025. Ženy, 
sousedky, přidejte se k nám! Cvičíme 4 dny v týdnu. 

V sobotu 12. dubna jsme pro děti uspořádali veliko-
noční tvoření, které jsme zahájili divadelním představe-
ním Jak Honza koledoval. Poté si děti mohly vyzkoušet 
malování kraslic voskovou technikou, zdobení perníčků 
a dřevěných vajíček. Nezapomněli jsme ani na přípravu 
malých koledníků – naučili se plést pomlázku z osmi 
proutků. Celá akce se konala v sokolovně v Hlásné Tře-
bani a nesla se v příjemné a tvořivé atmosféře.

Velikonoční veselí jsme si prodloužili i ve čtvrtek, 
kdy jsme připravili zelenou stezku podél řeky Berounky 
– především pro rodiče s dětmi. Startovalo se z louky 
u Karlštejnského jezu a cíl byl u obecního úřadu. Cestou 
děti plnily různé úkoly a odpovídaly na otázky, díky nimž 
postupně vyluštily tajenku. Sešlo se celkem 16 vyplněných 
tajenek. Na závěr jsme si společně opekli buřty a dospělí 
mohli ochutnat zelené pivo.

OSLAVY VELIKONOC V NAŠÍ OBCI 
T E X T:  M A RT I N A M U S I L O VÁ ,  K U LT U R N Í V Ý B O R O B C E
F O T O : A RC H I V O B C E 



13

ŽIVOT V OBCI A OKOLÍ

MISTRYNĚ ČR V PŮLMARATONU JE Z HLÁSNÉ TŘEBANĚ
T E X T:  M I L O S L AVA S N O P E K
F O T O : A RC H I V B Á R A S T Ý B L O VÁ

Báro, poprvé mistryně ČR v půlmaratonu, jaké jsou Vaše 
první dojmy z vítězství? Upřímně – čekala jste takový 
úspěch?

Je to super. Člověk musí jít do každého závodu s tím, 
že chce vyhrát, ale byla to pro mě na této trati velká 
neznámá, silniční půlmaraton jsem běžela poprvé. Proto 
jsem to rozběhla raději opatrně a čekala, kdy se dostaví 
nějaká krize. Žádná naštěstí nepřišla. 

Běháte spíš kratší tratě, proč půlmaraton? Byla to výzva?
Určitě, už loni jsem si říkala, že si to chci vyzkoušet, 

ale termín dubnového mistrovství republiky vždycky 
koliduje s termínem jarních soustředění. Já jsem letos 
nejela, protože mám teď praxe před poslední státnicí 
z chirurgie, tak jsem toho alespoň mohla využít. Uká-
zalo se, že největší výzvou pro mě nebyla vzdálenost, ale 
občerstvování. Jak nejsem zvyklá běhat takhle dlouhé 
závody, nemám s tím vůbec zkušenosti. 

První ani druhou občerstvovačku jsem nezvládla, 
buď mi vodu vzal někdo běžící těsně přede mnou, nebo 
mi ve vodě namočená houbička vyklouzla z ruky. Pak 
jsem zjistila, že je pro mě jako leváka mnohem jednoduš-
ší, když podávají kelímky z levé strany trati a podařilo 
se to.

Jaká byla atmosféra na závodě a především v cíli?
Závod se běžel centrem Pardubic, atmosféra byla 

úžasná, překvapilo mě, že mi po celé trati všichni fan-
dili jménem. Rozeběhla jsem to volněji, než jsem měla 
původně v plánu, tak bylo super, že jsem na konci měla 
dost sil závěr vystupňovat. Čtyři kilometry před cílem 
jsem zjistila, že se přibližuji jedné z pěti startujících 
keňských závodnic, což mě namotivovalo zrychlit. 
Poté, co jsem jí doběhla, jsem uviděla před sebou v dálce 
další dvě Keňanky, které rozeběhly závod podstatně 
svižněji než já, na prvních deseti kilometrech byly 
o minutu a půl rychlejší. Věděla jsem, že mám ještě 
dost sil, ale nedokázala jsem odhadnout, jestli je do 
cíle ještě stihnu předběhnout. Nakonec jsem tu třetí 
předběhla ve finiši těsně před cílovou páskou, což mi 
udělalo velkou radost.

Báru Stýblovou znáte z předchozích článků, je to naše sousedka a kamarádka, ale 
především talentovaná běžkyně. Bára běhá především kratší tratě, krosové tratě nebo 
tzv. steeple. Této mladé běžkyni, která studuje medicínu, se 19. dubna podařil opravdu 
mistrovský kousek – vyhrála zlato v pardubickém půlmaratonu, a to v osobním rekordu 
1:14:25. (21,1 km – pozn. redakce). Její vítězství rádi sdílíme dál a jsme pyšní na talento-
vanou sportovkyni z naší obce.
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Jak dlouho jste se na závod připravovala?
Na samotný závod asi dva týdny, letos jsem se od zimy 

připravovala hlavně na trať 10 km. S tímhle závodem 
jsem nepočítala, chtěla jsem běžet desítku na Mistrov-
ství Evropy víkend před půlmaratonem. Nakonec jsem 
tam nebyla nominovaná, tak jsem hledala, kde jinde 
bych mohla tu formu prodat, a povedlo se.

Na co se připravujete v nejbližší době? Kde o Vás můžeme 
slyšet?

Týden po půlmaratonu se běží Mistrovství České 
republiky a Slovenska na 10 000 na dráze, poté mám 

v polovině května v plánu silniční pětku na MČR  
v Poděbradech. Určitě bych si chtěla zlepšit osobní rekor-
dy i na kratších tratích a třeba se mi podaří nominovat 
se a reprezentovat ČR na Mistrovství Evropy družstev, 
které je na konci června v Madridu.

Báro, hodně štěstí v dalších běžeckých závodech a vě-
říme, že se Vám podaří osobní limity posunout ještě dál. 

Držíme pěsti! 

Kulturní výbor naší obce pro nás zorganizoval auto-
busový výlet do Hluboké nad Vltavou. Zájem byl veliký, 
autobus jsme zcela zaplnili. Zámek patří mezi nejnavště-
vovanější zámky v ČR. I když ho mnozí z nás již navštívili, 
přesto jsme se těšili, neboť to vždy stojí za to. Zámek 
je spravován Národním památkovým ústavem. Točily 
se zde filmy např. Pyšná princezna, Šípková Růženka, 
Jezerní královna a další. Ještě velké poděkování patří 
Vladimírovi Dohnalovi, že nám zajistil odvoz z parkoviště 
vláčkem až k zámku, za což byli někteří účastníci velmi 
vděční. A jelikož jsme ještě měli dost času na zamluvenou 
prohlídku, stačili jsme si i prohlédnout Alšovu jihočeskou 
galerii, v níž se vystavovaly malby J. Reichla. Měli jsme 
zamluvený první okruh, trasa nazvaná Reprezentační 
pokoje. Viděli jsme ranní salon, čítárnu, kuřácký salon, 
velkou jídelnu, knihovnu spolu s osobními pokoji kněž-
ny Eleonory i zbrojnici. Nádhera. Štěstí jsme měli i na 
průvodkyni, která nám velmi obsáhle a barvitě vyprávěla 
o celé historii zámku a jejich majitelích. 

ZÁJEZD SENIORŮ DO HLUBOKÉ NAD VLTAVOU 
T E X T:  J I T K A Š V E C O VÁ
F O T O : A RC H I V O B C E ,  J I T K A Š V E C O VÁ

ŽIVOT V OBCI A OKOLÍ
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Po společném fotu a výborném obědě jsme se rozjeli 
k domovu. Byl to nádherný výlet, věřím, že všichni byli 
spokojeni. Děkujeme kulturnímu výboru a hlavně Vla-
dimírovi Dohnalovi, který se o nás po celou dobu velmi 
dobře staral. 

Na tento výlet budeme jistě všichni dlouho vzpomínat. 
Po dojezdu do Hlásné jsme ještě zaskočili do naší hospůd-
ky Česká. A tam nás čekalo překvapení. Zastihli jsme tam 
naše hasiče, kteří oslavovali vítězství v hasičské soutěži, 
která se konala na Mořině. Patří jim velká gratulace. 

První výjezd proběhl v úterý 8. dubna v brzkých ran-
ních hodinách, kdy jednotka pomáhala zdravotnické zá-
chranné službě s transportem pacienta. Hasiči asistovali 
při přenesení pacienta z prvního patra rodinného domu 
do sanitního vozu.

Druhý zásah se odehrál na velikonoční pondělí, kdy 
byli hasiči krátce po druhé hodině ranní vysláni k požáru 
haldy sena za obcí Mořina. Na místě zasahovali společ-
ně s profesionálními hasiči a dobrovolnými jednotkami 
z Řevnic. K hašení požáru byly nasazeny dva C proudy.

Třetí událost následovala hned následující den, kdy 
byla jednotka povolána k záchraně osoby, která spadla 
do lomu Amerika. Hasiči vyjeli se dvěma zásahovými 
vozidly. Po příjezdu nebylo zřejmé, kde se hledaná osoba 
nachází, a proto byl zahájen rozsáhlý průzkum lokality. 
Osobu nakonec lokalizovali letečtí záchranáři, bohužel 
již bez známek života.

T E X T:  T O M Á Š S N O P E K ,  V E L I T E L J S DH
F O T O : A RC H I V J S DH H L Á S N Á T Ř E B A Ň

Po několika klidnějších měsících hasiči v dubnu vyjeli hned ke třem mimořádným událostem

ČINNOST HASIČŮ V DUBNU

Kontakty na hasiče Hlásná Třebaň
velitel jednotky: 774 550 317 
sdh-hlasna-treban@centrum.cz
Facebook Hasiči Hlásná Třebaň 
https://bit.ly/2V4wYTn
V případě ohrožení života, zdraví a majetku volejte 150. 
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V sobotu 26. 4. pořádali dobrovolní hasiči z Hlás-
né Třebaně základní kolo soutěže v požárním sportu.  
Ve 4. „Liteňském“ okrsku okresního sdružení hasičů 
Beroun si celkem 14 sborů tuto úlohu víceméně střídá. 
Technicky nebo jako rozhodčí se v den konání do společné 
akce zapojili i zástupci dalších sborů. Utkání 84 závodní-
ků ve 12 družstvech a 3 kategoriích probíhalo na fotbalo-
vém hřišti v obci Mořina. Na základní úrovni jde o klání 
v disciplínách čtyřčlenné štafety a sedmičlenného útoku.

Každý člen štafety překonává na 100 m dráze pře-
kážky, a to buď překonání okna, přeskok bariéry, běh 
po kladině následovaný spojením hadicového vedení 
a na posledním úseku přenos hasicího přístroje. Muži 
A vedli s časem 82,78 nad sbory Svinař (110,97) a Karlštej-
na (132,21), čas 88,54 úplně nového týmu našich mužů 
B nebyl uznán pro rozpojení hadic. Obecně zaznamenala 
všechna zúčastněná mužstva zhoršení výsledků proti 
minulému roku. Ženy z Hlásné Třebaně zvítězily s ča-
sem 95,95 nad Svinařemi (102,01) a Karlštejnem (115,62). 
Děti se vystřídaly v širokém množství kombinací na 
kratší trase 4 x 60 m a karlštejnská družstva s časy 67,61, 
resp. 75,85 překonala ta naše (86,95, resp. 91,28).

Požární útok se hodnotil dle lepšího času ze dvou po-
kusů družstev. Muži A splnili disciplínu naplněním ter-
čů v čase 34,74 sekund, hned za nimi byli muži B s časem 
41,69 a s méně než dvousekundovým předstihem před 
Svinařemi, které dotahoval Karlštejn. V této disciplíně 
jsme si vedli o vteřinu lépe než vloni, znatelné zlepšení 
ale zaznamenali hlavně soupeři. Naše ženy vyhrály úto-
ky na kratší vzdálenost s časem 47,85 = desetivteřinovým 
náskokem před Svinařemi a Karlštejnem! Mezi dětskými 
družstvy vedlo s časem 39,32 naše zkušenější družstvo 
s náskokem 10 s před nejlepším karlštejnským.

V celkovém hodnocení vybojovala družstva SDH 
Hlásná Třebaň: děti 2. a 4. místo, ženy 1. místo, muži 
1. a 3. místo. Naše dospělé týmy tak po dlouhých letech 
druhý rok za sebou postupují do okresního kola a změří 
síly s nejlepšími družstvy ze 75 sborů dobrovolných ha-
sičů na okrese. Přijďte nám fandit v napínavém souboji 
na fotbalové hřiště na Mořině i v sobotu 24. 5.!

POŽÁRNÍ SPORT: ÚTOKY SE POVEDLY, POSTUPUJEME 
DO OKRESNÍHO KOLA 
T E X T:  M A RT I N T U Č E K ,  S TA RO S TA S DH H L Á S N Á T Ř E B A Ň 
F O T O :  A RC H I V S DH H L Á S N Á T Ř E B A Ň 
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DJ OLDA BURDA 

17.KVĚTNA 2025

TJ SOKOL HLÁSNÁ TŘEBAŇ SRDEČNĚ ZVE

OD 20:00 HODIN
SOKOLOVNA HLÁSNÁ TŘEBAŇ

VSTUPNÉ 150 KČ, SLOSOVATELNÁ VSTUPENKA
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14:30 
SLAVNOSTNÍ ZAHÁJENÍ

 ceremoniál žádání o právo 
14:35

MŠ Hlásná Třebaň 
14:50

BEROUNSKÉ HVĚZDIČKY, mažoretky 
15:15

KAMÝČEK, Kamýk nad Vltavou
15:55

ELČOVICKÁ DUDÁCKÁ MUZIKA, Strakonice
16:55

TŘEHUSK, Poberouní
17:35

ČESKÁ BESEDA, Hlásnotřebaňská chasa
18:00

DRAŽBA A KÁCENÍ MÁJE, hraje Třehusk 
20:00

MÁJOVÁ DISKOTÉKA, DJ Olda BURDA
Sokolovna Hlásná Třebaň

Vstupné 150 Kč

STAROČESKÉ MÁJE

TĚLOCVIČNÁ JEDNOTA SOKOL HLÁSNÁ TŘEBAŇ 
SRDEČNĚ ZVE NA TRADIČNÍ

NÁVES HLÁSNÁ TŘEBAŇ

17. KVĚTNA 2025

PROGRAM:

Za podpory:



19

SPOLKY A SDRUŽENÍ

Klidná dílna s lektorkou Markétou Cempírkovou 
nabídne několik workshopů, kde se seznámíte s umělec-
kými řemesly, jako je paličkování, háčkování, vyšívání 
a ruční šití. 

Malování pro děti v letních měsících poskytne mlad-
ším dětem možnost vyzkoušet si práci s barvami a štětci 
v exteriéru pod vedením Michala Krejčího. 

A v neposlední řadě je to TANČÍRNA, k jejímuž vzni-
ku dal impuls vydařený ples ACF. A na tu první srdečně 
zveme již v pátek 23. 5. 2025. 

Kalendář našich akcí můžete sledovat na webu ACF, 
Facebooku, nebo si můžete vyžádat zasílání pozvánek. 
Na všechny se bude těšit tým Art Clubu Ferdinand. 

TVOŘIVÉ DÍLNY A TANČÍRNA:
NOVÉ PROJEKTY ART CLUBU
T E X T:  L I DK A S L AV Í K L I M P O U C H O VÁ ,  A RT C L U B F E R DI N A N D 

Obec Hlásná Třebaň i Krajský úřad Středočeského kraje podporují kulturní činnost 
ACF. Díky tomu může nabídnout našim spoluobčanům krásné nové projekty v podobě 
workshopů. 

ART CLUB FERDINAND
artclubferdinand@gmail.com

+420 602 342 543

www.artclubferdinand.cz

facebook art club ferdinand 

Pomohli jsme s vybudováním hřiště na pétanque na 
louce u Berounky. Je to v místě, kde v létě stává food-
truck Hugo. U hřiště je také dřevěná deska na starou 
africkou hru Kalaha (Mancala), dále je tam přichystaný 
pařez, na kterém bude umístěna šachovnice. A kousek 
stranou je pak ještě ohniště. 

Nápad se mohl realizovat díky podpoře obce Hlásná 
Třebaň, velký podíl na výsledku má místní tesař Jan 
Kalhous. Díky! 

HŘIŠTĚ NA PÉTANQUE A OUTDOOROVÁ HERNA 
T E X T:  T O M Á Š P E K Á R E K ,  K L U B S P O L E Č E N S K ÝC H H E R P O L Í Č KO 
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Pravidla mancalových her na Mancala.cz.
Pravidel existuje velké množství, vyberte si ta, která 

vám budou vyhovovat. K desce přidáme sáček s erárními 
kamínky, ale k hraní můžete použít cokoliv – malé ka-
mínky, fazole, knoflík.

Outdoorové hřiště je volně přístupné všem. Žádný 
rezervační systém. Kdo přijde, ten hraje

KULTURA A VOLNÝ ČAS

POLÍČKO - KLUB SPOLEČENSKÝCH HER 
http://policko4.webnode.cz

Facebook Políčko – klub společenských her 

P Ř I P R AV I L A :  M I L O S L AVA S N O P E K 

KULTURNÍ A JINÉ AKCE V OKOLÍ

3. 5. 2025
Lety

Dračí lodě na Berounce
Start v Dobřichovicích cca 10.00–11.00 hod. https://dracilode-dobrichovice.cz/ 

10. 5. 2025
Karlík, kostel 

Musica da Chiesa – P. Jaroslav Konečný a Tomáš Najbrt
Koncert vážné hudby od 17.00 do 18.30 hod.

17. 5. 2025
Lety, náves 

Letovské chmelení a gulášfest s Vosím hnízdem
Od 14.00 hod. můžete ochutnat pivovary z okolí – Horymír, Řeporyje, Všerad,  
Malý Janek, Kulivá hora a samozřejmě místní MMX, hudební program a jarmark. 
Vstup zdarma.

17. 5. 2025
Dobřichovice, sokolovna

Lukoláda 2025
U skautského srubu v areálu sokolovny od 14.00 do 16.00 hod. Kromě soutěže  
v lukostřelbě se můžete těšit na další zajímavé hry a program pro děti.  
Pořádá skautský oddíl Bobři.

23. 5. 2025
Dobřichovice

Noc kostelů
Kaple sv. Judy Tadeáše od 18.00 do 21.30 hod.

24. 5. 2025
Řevnice, náměstí 

Pivní festival 
11.00–19.00 hod.

24. 5. 2025
Dobřichovice, zámek 

Dobřichovický půlmaraton
Tradiční běžecké závody od 10.00 do 13.00 hod.

31. 5. 2025
Lety, náves 

Letovské Máje
Od 13.00 do 22.00 hod. Doprovodný program. Vstup zdarma.

31. 5. 2025
Řevnice, Lesní divadlo

Filharmonie v lese
Vystoupí Komorní filharmonie Pardubice s dirigentem Debashishem Chaudhurim 
a sólistou Indi Stivínem. Vstupenky k zakoupení na portálu GoOut.  
Od 19.00 do 20.30 hod.



21

Z REDAKCE

T E X T:  K L Á R A KO VA Ř Í KO VÁ 

V této uspěchané době jde jen těžko rozeznat, co je pravda, a co ne. Kyberpodvodníci jsou 
čím dál tím vynalézavější. Prevence je proto klíčová a zároveň nejefektivnější v obraně proti 
nim. ČSOB, Policie ČR, Mastercard a Česká televize se spojily a připravily seriál o deseti 
aktuálně nejnebezpečnějších hrozbách z digitálního světa. V následujících číslech Zpravodaje 
vám jednotlivá témata zprostředkujeme a věříme, že přispějeme k vaší ochraně. 

BRAŇTE SE ROZUMEM – DEZINFORMACE

Mají snahu se tvářit jako objektivní a pravdivé zprávy. 
Ale pozor, záměrně využívají manipulativní techniky 
a cíleně vyvolávají nevraživost či strach. Při jejich ově-
řování často zjistíte, že tvrzení jsou lživá a lidé, kterým 
je „vkládají do úst“, je nikdy neřekli. Existuje celá řada 
dezinformačních webů. Informace si vždy ověřujte z více 
nezávislých zdrojů!

Dezinformace je úmyslné šíření nepravdivých infor-
mací s cílem ovlivnit rozhodování nebo názory těch, kte-
ří je přijímají. Tyto informace mají silně manipulativní 
podtext a cíleně se snaží vyvolat strach. Člověk, který 
nepravdivé informace šíří, je dezinformátor a využívá 
k tomu sociální sítě či dezinformační média, nejčastěji 
dezinformační zpravodajské webové stránky. Někdy 
je cílem dezinformace jen zpochybnit původní infor-
maci nebo její pravdivostní hodnotu předstíráním, že 
existuje alternativní pravda nebo že nikdo neříká prav-
du. Motivem dezinformátora často může být vydělání 
peněz nebo získání volené funkce. Největší nebezpečí 
dezinformací spočívá v tom, že manipulací a strachem 
ovlivňují smyýšlení těch, kteří je přijímají, a ti se pak 
pod jejich vlivem chovají iracionálně.

JAK PODVOD POZNÁTE
–  Obsah zprávy je manipulativní a vyvolává strach či 

obavu.

–  Často je zmiňován pouze jeden zdroj, případně 
citovaná pouze jedna osoba.

–  Absence odlišného názoru či jakéhokoli jiného 
pohledu na problematiku.

–  Zprávy jsou šířeny neobjektivními a nepříliš známý-
mi zpravodajskými webovými stránkami.

CO DĚLAT
–  Nepodléhejte panice na základě jednoho článku.

–  Veškeré informace si ověřujte, nejlépe z oficiálního 
zdroje či tradičních veřejnoprávních médií.

–  Nešiřte dál zprávy, u nichž si nejste jistí, že nejsou 
dezinformační, aby se i z vás nestal dezinformátor.

REÁLNÝ PŘÍBĚH OBĚTI
Josef, 55 let, svářeč

Myslel jsem si, že všichni uprchlíci jenom zneužívají 
dávky a náš systém. Zatímco my žijeme z ruky do huby, 
jim vláda sype. Člověk musí číst totiž ty správné zdroje, 
aby se dozvěděl pravdu. Měl jsem hrozný vztek. Všechny ty 
články jsem rozesílal svým známým, protože televize nám 
taky lže. Po práci jsem si šel sednout na pivo, a když jsem 
se vracel domů, potkal jsem jednu ženskou, spustila na mě 
ukrajinsky. Napadl jsem ji. Nejdřív slovně, pak jsem jí dal 
ránu. Sebrali mě. A já si myslel, že bráním svoji vlast. Až 
pak jsem se dozvěděl, že byla zdravotní sestra a neudělala 
nic špatného. Utekla před válkou a našla si tady i práci. 
Nechal jsem se ovládnout strachem.

Podívejte se na díl ze seriálu „Tohle radši nezkou-
šejte!“, který se věnuje této problematice, na iVysílání 
České televize.

https://www.ceskatelevize.cz/porady/16497743667-tohle
-radsi-nezkousejte/
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Členy revolučního národního výboru v Hlásné Tře-
bani měli být také Leopold Peroutka a Václav Kleiner. 
Tedy dva obyvatelé Hlásné Třebaně, kteří zemřeli při 
odzbrojovaní zadržených příslušníků SS. Celý incident se 
pokusím zrekonstruovat především na základě dokumen-
tů shromážděných v Archivu bezpečnostních složek ČR 
v souboru fondů Studijního ústavu Ministerstva vnitra, 
zejména na základě oficiálních zpráv Četnické stanice 
v Budňanech (na Karlštejně) a výpovědí třebaňských 
revolučních gardistů Václava Špírka a Rudolfa Chrastila 
i příslušníků SS Gerharda Günnela a Rudolfa Wenzela.

V den vypuknutí Pražského povstání, tedy 5. květ-
na 1945, prchala skupina členů Waffen-SS před Rudou 
armádou přes Hlásnou Třebaň někam do šumavského 
pohoří a poté pravděpodobně do amerického zajetí. Mezi 
prchajícími z Prahy bylo několik vysokých důstojníků 
a řadových členů SS. Na útěku je měl vést SS-Sturm-
bannführer Hans Günther, který v období Protekto-
rátu Čechy a Morava stál v čele Ústředny pro židovské 
vystěhovalectví. Měl tedy na povel řešení tzv. židovské 
otázky v českých zemích. Spolupracoval také s nechvalně 
známým Adolfem Eichmannem a dalšími válečnými 
zločinci. Součástí skupiny měl být také Güntherův bratr 
Rolf. SS-Sturmbannführer Rolf Günther byl dokonce 
přímým Eichmannovým zástupcem.

Dne 5. května 1945 vydal Günther rozkaz k výjezdu 
z Prahy. Transport pěti osobních aut a jednoho náklad-
ního vozu měl z Prahy vyjet kolem třetí hodiny odpole-
dní a měl mimo jiné vést zásoby jídla pro ženy (zřejmě 
manželky příslušníků SS) uprchlé na Šumavě. Večer 
několik minut po půl deváté přijel směrem od Moři-
ny konvoj čtyř osobních vozidel bez evidenčních čísel 
do Hlásné Třebaně. Nákladní vůz a jeden z osobních 
automobilů měly pro poruchu zastavit někde po cestě 
mezi Prahou a Třebaní. Kolona byla zastavena hlídkou 
revolučního národního výboru před obecním úřadem. 
Osádky vozů byly hlídkou vyzvány, aby vystoupily. Ces-
tující byli oděni v civilním oblečení. Někteří z nich však 
pod ním měli uniformy. Cestovali s falešnými doklady 
(tzv. Kennkarte; Hans Günther si zvolil falešné jméno 
Hans Sommer). Při výstupu z aut se jeden z uprchlíků 
měl pokusit sáhnout do auta pro rychlopalnou pisto-
li, čemuž gardisté zabránili. Posléze měli být zadržení 
hlídkou prohledáni a odváděni do prostor třebaňské 
sokolovny, kde měla být v sále provedena ještě důkladná 
prohlídka. Následně měli být příslušníci SS odvedeni 
k formálnímu výslechu do kuchyňky sokolovny, čehož 
se měl ujmout Leopold Peroutka.

KVĚTNOVÉ UDÁLOSTI ROKU 1945 V TŘEBANI
T E X T:  J I Ř Í  L E H N E RT N A Z Á K L A DĚ B Á DÁ N Í V  A RC H I V U B E Z P E Č N O S T N Í C H S L O Ž E K 

V květnu si svět připomíná osmdesáté výročí konce druhé světové války v Evropě. 
K porážce nacistické Třetí říše přispělo také České květnové povstání, které se postupně 
rozpoutalo v českých zemích počátkem května 1945. K němu se přidali také vlastenci 
z Hlásné Třebaně, kteří založili místní ilegální revoluční národní výbor. Ty vznikaly na 
nacisty okupovaném českém území na popud československého zahraničního rozhlasu, 
aby se připravily převzít civilní samosprávu po porážce německých okupantů.
Připomeňme si tyto události článkem z května 2020, který jsme ve Zpravodaji uveřejnili 
u příležitosti 75. výročí konce druhé světové války. 
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Ve stejné místnosti však byly na stolku položeny také 
zbraně zadržených, ty měl donést neznámý mladík čí 
mladíci. Zajatci byli od zbraní vzdáleni na dva kroky. 
Nejblíže ke stolku byl zřejmě Hans Günther, který se ně-
kolikrát pokusil ke zbraním přiblížit. Při každém z těchto 
pokusů měl Günthera napomenout Rudolf Chrastil. Po 
třetím napomenutí měl dle Chrastila Günther skočit ke 
stolu a uchopit věnec granátů. Poté vypukla přestřelka 
a v sokolovně nastal chaos. Günthera měl dle své výpovědi 
zneškodnit Chrastil: „[Günther] uchopil věnec granátů 
a pravou rukou chtěl jej na mě hodit. Já jsem ihned k němu 
přiskočil, levou rukou jsem mu srazil ruku s granáty dolů, 
levou rukou pak chytil pod krk a pravou rukou v sebeobra-
ně do hlavy z pistole střelil.“ Ostatní zajatci se dle Chrasti-
la v nastalém zmatku chopili zbraní a probíjeli se na útěk. 
Při tom byl usmrcen Leopold Peroutka a těžce zraněn 
Václav Kleiner. Václav Špírek k tomu vypověděl: „Viděl 
jsem, jak se svalil ze schodů pan V. Kleiner u východu, 
nevím však, kým byl zasažen. […] Peroutka proběhl kolem 
mne směrem k východu, kde byl zasažen granátovou stře-
pinou vybuchnuvšího granátu hozeného z kuchyně přes 
sál směrem k jevišti.“ Přestřelku využilo sedm zadržených 
k úprku oknem sokolovny směrem k řece Berounce. Mezi 
nimi byli i Wenzel s Günnelem. Ti byli ovšem hned druhý 
den zadrženi v lesích u Litně a předáni zpět do Třebaně. 
Günther zřejmě zemřel po Chrastilově zásahu. Druhý 
zraněný Němec byl pravděpodobně rovněž Chrastilem 
těžce postřelen a následně se měl sám otrávit.

Tato událost se stala již v posledních dnech druhé 
světové války v Evropě, což však ještě čeští povstalci nevě-
děli. Vytoužený konec nacistické krutovlády se však blížil 
každodenním postupem spojeneckých vojsk z východu 
i západu. Zřejmě také proto se řada lidí přidala k České-
mu národnímu povstání. Třebanští nebyli výjimkou. Při 
incidentu v Hlásné Třebani zemřeli čtyři lidé. Mimo dvou 
příslušníků SS to byl také Václav Kleiner, který umřel 
na následky střelného zranění v nemocnici v Berouně. 
Leopold Peroutka byl mrtev zřejmě na místě po zásahu 
střepinou z granátu. 

Oba obyvatele Hlásné Třebaně připomíná pamětní 
deska na tamější sokolovně, která byla pověšena k se-
dmdesátému výročí jejich úmrtí.

 
Akce třebaňských revolučních gardistů nebyla však 

„jen“ významným projevem povstání proti nacistickým 
okupantům v Československu. Byla také důležitá vzhle-
dem k tomu, koho povstalci z Hlásné Třebáně zadrže-
li a usmrtili. Hans Günther ve své funkci vedoucího 
Ústředny pro židovské vystěhovalectví v Protektorátu 
Čechy a Morava poslal z rasových důvodů desetitisíce lidí 
v transportech do koncentračních táborů, zřídil v Tere-
zíně ghetto a osobně nechal popravit desítky (ne-li víc) 
lidí. V tomto počínání měl být zvlášť aktivní po smrti 
Heydricha. Měl se také aktivně podílet na neštěstí v Lidi-
cích. Otázkou je, zda Třebanští mohli vědět, o koho se v tu 
chvíli konkrétně jedná. Avšak právě proto se zachovali 
správně, když nechtěli dopustit, aby se některý z váleč-
ných zločinců dostal beztrestně na svobodu stejně jako 
v případě Josefa Mengeleho (nikdy nedopaden), Adolfa 
Eichmanna (dopaden v roce 1960), Klause Barbie (zatčen 
v roce 1983) a dalších. 

O Güntherových úmyslech svědčilo také to, že v au-
tech měli mít uprchlíci značné množství cenností (údajně 
v hodnotě přes 1,5 milionu tehdejších korun; část cen-
ností byla předána Národnímu výboru v Berouně a větší 
část měla být rozdána „chudým a nemajetným brancům 
z Hlásné Třebaně“). Bratr Hanse Günthera Rolf byl sice 
po útěku z Hlásné Třebaně zajat Američany a poté se 
měl podle některých svědků údajně otrávit v americkém 
zajateckém táboře v Ebensee. Nicméně v 60. letech měl 
být prý několikrát spatřen v Argentině, v SRN či v Dán-
sku. I když Američané po válce vraceli některé válečné 
zločince z období Protektorátu zpět do Československa, 
jako v případě K. H Franka, nemusí být vůbec jisté, zda by 
se někdy oběti Hanse Günthera dočkaly alespoň částečné 
spravedlnosti, nebýt odvážlivců z Hlásné Třebaně.
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BOJOVÉ OPERACE NA ŽELEZNICI  
V OKOLÍ HLÁSNÉ TŘEBANĚ
T E X T:  J I Ř Í  L E H N E RT,  B A DAT E L & AU T O R G R A F I K Y
F O T O : S TÁT N Í O K R E S N Í A RC H I V B E RO U N

V dubnu 1945 se nacházela Hitlerova nacistická říše 
před zhroucením. Na území předmnichovského Česko-
slovenska se již pohybovaly spojenecké armády, aby z něj 
vyhnaly okupantská vojska. Zároveň s postupujícími 
armádami z východu a západu se mezi československým 
obyvatelstvem čím dál více šířil souvislý aktivní odpor 
proti okupantům, mimo jiné také směrem k českému 
hlavnímu městu. Právě tímto šířícím se odbojem proti 
nacistické nadvládě začíná i příběh zničených vlakových 
souprav mezi stanicemi Karlštejn a Zadní Třebaň.

ODBOJÁŘSKÉ SKUPINY V OKOLÍ
Již v září 1944 vznikla v Mníšku pod Brdy party-

zánská skupina v čele s poručíkem Františkem Ficem, 
která později byla známa pod názvem R 37 – Brdy. Tato 
odbojová jednotka začala aktivně působit v únoru 1945, 

přičemž pro svůj boj využívala především sabotážní 
činnost. V dubnu téhož roku ve spojení se sovětským 
operativním výsadkem Škval měla provést destrukce 
železnic ve svém akčním perimetru. Čekisté majora 
Nikolaje Ivanoviče Grigorjeva (krycí jméno Gajdar) 
z jednotky Škval se v dubnu 1945 po několika přesu-
nech ukrývali asi 5 kilometrů od vesnice Podbrdy a byli 
původně vysazeni na území Protektorátu s úkolem za-
jmout generála Andreje Andrejeviče Vlasova. Ten se svou 
Ruskou osvobozeneckou armádou (ROA), tzv. vlasovců, 
se v našich končinách proslavil zejména svým důležitým 
příspěvkem při Pražském povstání z počátku května 
1945, kdy vyslyšel výzvu Pražanů o pomoc. Rovněž je 
znám tím, že část války bojovalo vojsko ROA pod jeho 
velením na straně nacistického Německa. To byl také 
důvod, proč byla skupina Škval vyslána zajmout Vlasova.

V tomto roce si v květnu budeme připomínat 80 let od konce druhé světové války  
v Evropě. Vzhledem k tomuto výročí se na následujících řádcích podíváme na události, 
které se děly na přilehlé železnici na protějším břehu řeky Berounky a rovněž ve vzdušném 
prostoru nad touto tratí v dubnu 1945.

Z REDAKCE
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Prameny, které by dosvědčovaly, že odbojáři ze sku-
piny R 37 – Brdy spolu se sovětským výsadkem Škval 
provedly sabotáže na železnici u stanice Zadní Třebaň, 
jsem nenalezl. Nicméně časové a geografické působení 
partyzánské jednotky s paraskupinou Škval a rovněž 
jejich způsob odbojové aktivity odpovídají „místu činu“ 
a jejich modu operandi.

SABOTÁŽE ŽELEZNICE
Dle staniční kroniky železniční stanice v Zadní Tře-

bani provedli partyzáni první sabotáž dne 21. dubna 
1945, kdy vojenský transport č. 91185 najel ve 2:25 hod. 
ráno na třaskavinu mezi Karlštejnem a Zadní Třeba-
ní. Tento vojenský transport s jedenácti vagony vezl 
dělostřelecký materiál z Jínců do Prahy. Po rozednění 
na vlak zaútočili tzv. hloubkaři nebo hloubkoví letci. 
Obecně se jednalo většinou o americká letadla (ale také 
britská či sovětská), která měla za úkol útočit hluboko 
na nepřátelském území, kdy vyhledávala menší pozemní 
cíle ke zničení jako letiště, auta, povozy nebo právě loko-
motivy (proto se jim někdy říkalo tzv. kotlaři). V tomto 
případě střílela na vlak v blízkosti třebaňské stanice 
pravděpodobně americká 368. peruť se stroji Republic 
P-47D Thunderbolt (dle zdroje Pod palbou hloubkařů 
od F. Vojtáška, dle zápisů liteňských četníků se mělo 
jednat o „anglické“ letouny). 

Letka měla při té příležitosti rovněž rozstřílet loko-
motivu vlaku číslo 602 přímo ve vlakové stanici Zadní 
Třebaň, který měl mít za sebou plně obsazených deset 
vagonů. Nikdo však neměl být zraněn.

Na místě se měly nacházet také soupravy s úkolem 
vyprostit vykolejený vlak. Celkově měly být zničeny 
čtyři lokomotivy, bylo zraněno či zabito několik desí-
tek koní a byl zapálen vagon s dělostřeleckou municí. 
Český strojvůdce Antonín Bachor a topič vlaku Karel 
Kordík měli vyváznout se zraněními zřejmě utrženými 
při samotném vykolejení. Z německých vojáků nebyl ni-
kdo zraněn, protože je letci nechali vystoupit a skrýt se.  
To byla častá praxe hloubkařů, kteří nejdřív svými přelety 
varovali pasažéry vlaku před zahájením samotné střelby.

Ve stejný den nejspíš také partyzánská skupina R 37 – 
Brdy s jednotkou Škval nastražila výbušninu na trati ze 
Zadní Třebaně – Liteň, kde na ni v 6:45 hod. ráno najela 
vlaková souprava, která taktéž vykolejila. Strojvedoucí 
Václav Otásek a topič Jindřich Šep byli při tom zraněni.

Dne 24. dubna vybuchla další nálož pod vlakem  
č. 95184 opět mezi Karlštejnem a Zadní Třebaní. Vlak 
převážel děti německé národnosti, které zřejmě utíkaly 
před postupující frontou. Nikdo při této sabotážní akci 
nebyl zabit.

Následujícího dne v pozdních večerních hodinách 
(22:30 dle staniční kroniky žel. st. Zadní Třebaň) do-
šlo k dalšímu výbuchu trhaviny opět na trati Karlštejn 
a Zadní Třebaň a vykolejení nákladního vlaku číslo 8398. 
Dle již zmíněné publikace Pod palbou hloubkařů od  
F. Vojtáška vlak napadla opět americká 368. peruť, což 
nelze s jistotou potvrdit vzhledem v knize uvedenému 
času operace této letecké skvadry (25. dubna 7.25–9.55). 
Karlštejnská kronika uvádí datum 26. dubna, což může 
být způsobeno dobou trvání odklízení škod. K tomu je 
v ní zaznamenáno bez bližších informací, že byl tento 
vlak také napaden hloubkovými letci. Tohoto dne měla 
být pořízena také přiložená fotografie hořícího vlaku 
„Pod horou“ pana Musila z Hlásné Třebaně. 

Jak vidno, tak v okolí železnice na druhém břehu  
Berounky bylo v posledních týdnech největšího konflik-
tu v dějinách Evropy velmi živo. Nemělo by se zapomí-
nat, že operace místních odvážných odbojářů, ale také 
spojeneckých letců a paraskupin přispěly rovněž svým 
nepřehlédnutelným dílem k porážce nacistů v českých 
zemích a na evropském kontinentu.

ZDROJE
SOkA Beroun; Národní archiv ČR; Vojenský historický archiv;Filip Vojtášek: Hloubkaři na českém nebi: 
konec války přinesl do Čech útoky spojeneckých stíhačů na pozemní cíle. Paměť a dějiny: revue pro studium 
totalitních režimů, roč. 15, č. 1 (2021), s. 105–115. / Vojtášek, Filip: Pod palbou hloubkařů: útoky amerických 
a britských stíhacích letounů na pozemní cíle v českých zemích v letech 1944 a 1945. Praha: Academia, 2019;
www.praha12.cz / Žáček, Pavel: Zlikvidujte Vlasova. Potvrzuji – zlikvidujte!: vyvrcholení akce Voron na pozadí 
Pražského povstání. Historie a vojenství: časopis Vojenského historického ústavu, roč. 64, č. 3 (2015), s. 46–57.

Z REDAKCE

Foto: Kronika městyse Budňany-Karlštejn, SOkA Beroun.
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Miluj svoji zahradu

• JARNÍ SADBA – LOKÁLNĚ 
A S OSOBNÍM PŘÍSTUPEM

• RAJČATA – 18 ODRŮD
PAPRIKY, OKURKY, BYLINKY, 
PÓREK, KEDLUBNY A DALŠÍ

• LETNIČKY, VELKÝ VÝBĚR 
MUŠKÁTŮ A SURFINIÍ

• TRVALKY, KEŘE, RŮŽE – STÁLÁ 
NABÍDKA

• 100+ ODRŮD TRVALEK
• OKRASNÉ A OVOCNÉ KEŘE
• TRÁVY A TRAVINY
• ANGLICKÉ RŮŽE – NAŠE 

SPECIALITA
• PIVOŇKY – KLASIKA 

DO ZAHRADY

Poradíme. Víme, co sázíte.

Po–Út ZAVŘENO
St–Čt 12:00–17:00
Pá 12:00–19:00
So 9:00–17:00
Ne 9:00–12:00

TULIPANIA
 Hlásná Třebaň
 Hlavní vstup je z ulice Karlštejnská.
 Zaparkujte u „vrakoviště“ naproti č. p. 472.
 Uličkou dojděte 30 metrů k naší zelené brance. 

Karlštejnská

Hlásná
Třebaň
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PRODEJ

Prodám dvoukolový výsuvný hasičský žebřík za traktor. Typ ZD–12, cena dohodou. 
Jiří Hrbek, 721 626 220




